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سال هاس�ت تجار و بازرگانان از چالش هاي ورود و 
خروج كالا و رس�وب طولاني مدت كالاه�ا در بنادر 
تجاري كش�ور س�خن مي گوين�د و از ناهماهنگي 
دستگاه ها، طولاني ش�دن زمان ترخيص، بالا رفتن 
هزينه ها و فراواني اس�ناد و مشكلات سامانه جامع 
تجاري گلايه مي كنند. حادثه آتش س�وزي شش�م 
ارديبهش�ت در بندر ش�هيد رجايي تلنگ�ري براي 
دولت بود تا يك بار براي هميشه بوروكراسي اداري، 
رسوب كانتينر در بنادر و تخلفات ناشي از كم اظهاري 
يا بيش اظه�اري كالا را در واردات و ص�ادرات پايان 
دهد. رئيس جمهور با طرح اين پرس�ش كه آيا واقعاً 
لازم اس�ت ۱۳۰ هزار كانتينر در بندر ش�هيد رجايي 
نگه  داريم يا نه؟ خواستار بررسي مشكلات موجود 
در بنادر شد. مجيدرضا حريري، رئيس اتاق بازرگاني 
ايران و چين به معضلات فراوان بنادر تجاري اشاره 
می كند و با ذكر مثالي مي گويد: هر ساله بعد از اينكه 
بودجه به تصويب مجلس مي رس�د و ابلاغ مي شود، 
براس�اس قانون مقررات واردات و صادرات، ميزان 
افزاي�ش تعرفه هاي گمركي مش�خص مي ش�ود، از 
اي�ن رو بخش نام�ه نرخ ه�اي جديد در اس�فند ماه 
بايد از س�وي وزارت صمت به گمرك ارس�ال شود 
تا از يك�م فروردي�ن كالاها ب�ر اس�اس تعرفه هاي 
جديد وارد كش�ور شوند. امس�ال اين بخش نامه در 
آخري�ن روزه�اي فروردين ص�ادر ش�د، در نتيجه 
تقريباً از 27 اس�فند تا آخر فروردين۱4۰4 ترخيص 
ع�ادي كالاها متوقف ش�د، ب�ه جز كالاه�اي خاص 
مثل داروه�ا. در اين بازه زماني به ش�دت رس�وب 
كانتينر ها بالا رف�ت و از ۳۰فروردين ب�ه بعد تراكم 
تقاضا براي ترخيص افزايش يافت. حادثه روز شنبه 
بندر شهيد رجايي كه اتفاق افتاد، از چهارشنبه هفته 
قبلش س�امانه ملي تجارت قطع بود و كار نمي كرد. 
همي�ن ترك فعل هايي كه ذكر ش�د به فش�ل بودن 
سيس�تم اداري دامن مي زند و اتفاقی خاص، چنين 
خس�ارات مال�ي و جاني هنگفت�ي به بار م�ي  آورد. 

     
رهبر معظم انقلاب در تاريخ يكم فروردين سال1396 
در مورد عدم بازرس��ي مناس��ب كالا در بنادر تذكر 
دادند و فرمودند: »به بن��ده گزارش دادند كه از فلان 
بندر- يك بندر مشخصي- در روز مثلًا 3 هزار تا 5 هزار 
كانتينر وارد كشور مي شود. از مجموع اين 3هزار يا 
5 هزار، فقط 15۰كانتينر بازديد مي شود! خب چرا؟ 
بقيه بازديد نمي شود و مي آيد، وقتي داخل انبار رفت ، 
معلوم مي ش��ود كه جنس قاچاق است كه وارد شده 

است، ]آن هم[ از مبادي رسمي كشور!« 
رهبري هشت سال پيش به دولت وقت، در خصوص 
يكي از صد ها چالش بندر شهيد رجايي كه ورود كالاي 
قاچاق از اين بن��در بود، تذكراتي دادن��د، اما نه تنها 
جلوي ورود كالاي قاچاق گرفته نشد، بلكه ورود كالا 
پيش از تخصيص ارز و رسوب طولاني مدت كانتينر ها 

در بنادر به روال عادي تبديل شد. 
اكنون در ش��رايطي ك��ه در پي حادث��ه مهيب بندر 
شهيد رجايي خس��ارات مالي و جاني هنگفتي وارد 
شده، دولت به دنبال آسيب شناسي و رفع مشكلات 
بنادر تجاري به ويژه بزرگ ترين بندر كش��ور برآمده 
اس��ت.  براس��اس اعلام رئيس كميس��يون عمران 
مجلس، تنها 2 ه��زار كانتينر مع��ادل 1/5درصد از 
كل محموله هاي بندر به طور مس��تقيم تحت تأثير 
آتش س��وزي قرار گرفته ان��د. در چند روز گذش��ته 
روايات مختلفي براي توجيه بي مديريتي ها در بندر 
شهيد رجايي منتشر شده اس��ت، برخي از هوشمند 
نبودن سيس��تم هاي اداري و برخي از قديمي بودن 

جرثقيل ها خبر مي دهند. 
رئيس جمهور دو روز بعد از وقوع اين حادثه در سفري 
به بندرعباس بعد از شنيدن گزارش مسئولان مستقر 
در بندر گفت: »بايد بررسي كنيم آيا واقعاً لازم است 
13۰ هزار كانتينر در بندر شهيد  رجايي نگه  داريم يا 
نه.« در پاسخ به اين سؤال رئيس جمهور بايد شرايط 
ترخيص كالا را با بنادر مهم ديگر جهان مقايسه كنيم. 
بايد گفت كه ترخيص كالا در بندر شهيد رجايي بين 

شش تا 6۰ روز و بعضاً چهار تا شش ماه طول مي كشد 
و در مواقعي كالا آنقدر در بندر مانده كه فاس��د شده 
و قوه قضائيه ب��ه پرونده ورود كرده اس��ت. در حالي 
 كه در شانگهاي چين ۴۸ساعت و در سنگاپور فقط 

12ساعت زمان مي برد!
   ماجراي هلدينگ سينا چه بود؟

در چند روز گذشته خبرهايي از هلدينگ سينا وابسته 
به بنياد مستضعفان منتشر شد كه البته از سوي اين 

هلدينگ تكذيب هم نشد. 
خضريان، عضو كميس��يون امنيت مل��ي مجلس در 
گفت وگو با خانه ملت مي گويد: حادثه بندر شهيد رجايي 
ريشه در ضعف هاي ساختاري و سوءمديريت جدي در 
حوزه بنادر كش��ور دارد. سال هاست به جاي واگذاري 
پروژه هاي بندري به بخش خصوصي واقعي، ش��اهد 
واگذاري محوطه هاي حساس به شركت هاي خصولتي 
هستيم. اطلاعيه اخير شركت سينا كه صرفاً بر ميزان 
خسارت مالي و تأثير اندك بر ارزش سهام تأكيد دارد، 
در حالي صادر شده كه خانواده هاي متعددي در اين 

حادثه داغدار شده اند. 
وي مي افزايد: مسئولان اين شركت كه وابسته به بنياد 
مستضعفان هستند، به جاي عذرخواهي و پاسخگويي 
درباره قصور در ايمني، دغدغ��ه اصلي خود را ارزش 
دارايي هاي ش��ان اعلام كرده اند. بر اس��اس شواهد 
موجود، اين حادثه ناش��ي از ضعف ايمني داخلي و 
س��وءمديريت بوده و هيچ س��ندي مبني بر دخالت 
عوامل خارجي تاكنون ارائه نش��ده اس��ت. مجلس 
با قاطعيت و بدون ملاحظه، روند رس��يدگي به اين 

پرونده را دنبال خواهد كرد. 
   گمرك: محموله منفجر شده 

در اختيار ما نبود
به گزارش ايسنا، طبق اعلام گمرك، محموله وارداتي 
كه ابتدا در بندر ش��هيد رجايي دچار انفجار و حريق 
ش��ده اس��ت، در اختيار گمرك نب��وده و هيچ گونه 
ش��ماره كوتاژ و اظهارنامه ای مبني ب��ر اينكه كالا به 
گمرك اظهار شده اس��ت، ندارد. بنابر اين گزارش، 
هر محموله اي كه وارد بندر مي شود ابتدا مانيفست 
)اطلاعات باري( آن به بندر داده مي شود و پس از آن، 
صاحب كالا نوع و اطلاعات محموله را به گمرك اظهار 
مي كند تا با صدور كد هشت رقمي، تشريفات گمركي 
و ترخيص آغاز شود، اما براي اين كشتي و محموله اش 
چنين كاري انجام نش��ده اس��ت. درباره اينكه اين 
محموله از كجا و كي به بندر ش��هيد رجايي رسيده، 
محموله حاوي چه موادي بوده و كدام كشتي حامل 

آن بوده اطلاعاتي منتشر نشده است. پيش از اين هم 
يك عضو هيئت اعزامي از مجلس از »دروغ اظهاري« 

در مورد محموله منفجر شده سخن گفته بود. 
اين عضو هيئت اعزامي رئيس مجلس گفت: شواهد و 
تصاوير فيلم هاي مداربسته نشان مي دهد بي كفايتي 
بس��ياري در روند بارگيري و ديگ��ر موضوعات بندر 
ش��هيد رجايي وجود داش��ته ام��ا احتم��ال تعمد و 

كارخرابي در اين حادثه بسيار كم است. 
     رئيس اسبق سازمان توسعه تجارت: تجارت 

ما بر پايه استانداردهاي جهاني نيست 
رئيس اسبق سازمان توس��عه تجارت در گفت وگو با 
»جوان« در خصوص شرايط اداره بنادر تجاري كشور 
مي گويد: براساس استانداردهاي بانك جهاني تجارت 
مطلوب اع��م از واردات و صادرات بايد س��ه ويژگي 
داشته باشد. بايد نقل و انتقال كالا در كمترين زمان، 
با هزينه ارزان و كمترين اس��ناد تجاري انجام گيرد. 
اگر به اين دس��تورالعمل توجه شود، بخش عمده اي 
از مشكلات تجاري ما حل مي ش��ود. متأسفانه هيچ 
كدام از اين سه ويژگي در ايران رعايت نمي شود و به 
دليل تحريم هاي غرب ثبت سفارش و تجارت با كارت 

بازرگاني به مشكلات تجاري ما افزوده است. 
كيومرث كرمانش��اهي مي افزايد: براي موفقيت در 
تجارت خارجي بايد ايستگاه هاي مزاحم را كم و حذف 
كنيم تا كار سرعت گيرد. در اين سال ها به جاي اينكه 
بوروكراسي اداري را در مرز ها كم كنيم، سامانه ملي 
تجارت راه انداخته  و معضلات موجود را به واسطه اين 
سامانه تشديد كرده ايم. در تجارت بايد دستگاه هاي 
مربوط و همگرا خوب كار كنند، زيرا موضوع فرابخشي 
اس��ت و به هماهنگي دس��تگاه ها نياز دارد. سازمان 
توس��عه تجارت به عنوان متولي و مس��ئول تجارت 

بايد فرمانده واحد تجاري باشد و س��ه عامل فوق را 
پياده سازي و اجراي آن را رصد كند. به عنوان مثال در 
مرز ايران و عراق در سمت عراق يك يا دو نفر مستقر 
هستند، اما وقتي وارد گمرك ايران مي شويم، بايد از 

هفت خان رستم عبور كنيم. 
وي مي گوي��د: در حادث��ه بن��در ش��هيد رجايي، 
رئيس جمهور به معطل ماندن كانتينر ها و رس��وب 
آنها در بنادر اش��اره كرد؛ معضلي كه حداقل در يك 
دهه اخير بوده و هيچ تلاش��ي براي رفع آن صورت 
نگرفته است. علاوه بر اين موضوع ايمني و نگهداري 
كالاهاي خطرناك و جداسازي آنها از كالاهاي عادي 
و عمومي اس��ت كه در اين بندر به دلايل مختلف به 
آن بي توجهي ش��ده اس��ت. با توجه به اينكه هزينه 
خدمات، انبارداري، حمل و نق��ل و خدمات بندري 
كالاهاي خطرناك گران است، اينكه در حادثه بندر 
شهيد رجايي تخلفي صورت گرفته يا خير، بنده اظهار 
نظري نمي كنم. قطعاً مس��ئولاني كه وظيفه بررسي 
موضوع را دارند، بعد از پايان تحقيقات شان گزارش 

مفصلي به مردم ارائه خواهند داد. 
    رئيس اتاق بازرگان�ي ايران و چين: واردات 
كالا پيش از تخصيص ارز به عرف غلطي تبديل 

شده است
رئيس اتاق بازرگان��ي ايران و چي��ن در گفت وگو با 
»جوان« در خصوص معضلات بن��ادر تجاري براي 
تجار و بازرگان��ان مي گويد: ظاهراً مانند س��اير امور 
حكمراني اقتصادي مان در بخ��ش تجارت نيز دچار 
درد مزمن هس��تيم. در بن��ادر حدود 1۸دس��تگاه 
مشغول كار هستند و بر ورود و خروج كالاها نظارت 
دارند. هماهنگي با اين دس��تگاه ها مانند گذشتن از 
هفت خان رستم است. متأسفانه به بوروكراسي عريض 
و طويل اداري عادت كرده ايم. حالا در چنين وضعيتي 
سامانه اي به راه انداخته اند و درد اضافه اي به درد هاي 
قبلي افزوده شده اس��ت. اين سامانه هميشه اشكال 

دارد؛ هنگه، قفله، ارتباطش قطعه، باز نمي شه. 
مجيدرضا حريري مي افزايد: بخشي از معضلات موجود 
در بنادر تجاري، رسوب كانتينر در گمركات است كه 
متأس��فانه در اين يك دهه اخير هيچ كس فكر جدي 
براي رف��ع آن نمي كند. روال غلطي ب��ه راه افتاده كه 
متأسفانه به عرف تبديل شده است، اينكه كالا در بندر 
تخليه مي شود و تا تخصيص ارز در آنجا مي ماند. از نظر 
زماني اين كالاها چهار تا شش ماه رسوب مي كنند تا 
به اصطلاح تيك ارزي بخورند و منشأ ارز آنها مشخص 
ش��ود. وي مي گويد: يكي از علل اصلي ترخيص كند 

كالا تأخير در تخصيص ارز است. در دولت وفاق صف 
تخصيص ارز واردات به 1۷۰روز رس��يده اس��ت. اين 
تأخير ۴۰ درصد از كانتينر هاي معطل شده را به خود 
اختصاص داده اس��ت. طبيعي است كه اولويت بندي 
كالا هاي اساس��ي، دارو و مواد غذاي��ي در صف مقدم 
ارز دولتي قرار دارند، اما كالا ه��اي غيرضروري ماه ها 
در بندر مي مانند. وي از سيستم ديجيتال ناقص خبر 
می دهد و مي گويد: سامانه هاي گمرك ايران هنوز به 
 صورت دستي با اسناد كاغذي ادغام مي شوند. هزينه 
انبارداري از سال1۴۰1 تاكنون 35 درصد افزايش يافته 
است. تأخير ها سالانه بيش از 1/2ميليارد دلار به بخش 

خصوصي خسارت وارد مي كند. 
    ضعف مديريت�ي در وزارت صمت، به دپوی 

كالا ها دامن زد
حريري به مشكلي كه امسال از س��وي وزارت صمت 
به وجود آمده است اشاره می كند و مي گويد: هر ساله 
بعد از اينكه بودجه به تصويب مجلس مي رسد و ابلاغ 
مي شود، براس��اس قانون مقررات واردات و صادرات، 
ميزان افزايش تعرفه هاي گمركي مش��خص مي شود، 
از اي��ن رو بخش نامه نرخ ه��اي جديد در اس��فند ماه 
بايد از س��وي وزارت صمت به گمرك ارسال شود تا از 
يكم فروردين كالاها بر اس��اس تعرفه هاي جديد وارد 
كشور شوند. امسال اين بخش نامه در آخرين روزهاي 
فروردين صادر شد. در نتيجه تقريباً از 2۷ اسفند تا آخر 
فروردين1۴۰۴ ترخيص عادي كالاها متوقف شد، به 
جز كالاهاي خاص مثل داروها. وي مي افزايد: در اين 
بازه زماني به ش��دت رس��وب كانتينر ها بالا رفت و از 
3۰فروردين به بعد تراكم تقاضا براي ترخيص بالا رفت. 
حادثه روز شنبه بندر ش��هيد رجايي كه اتفاق افتاد، از 
چهارشنبه هفته قبلش س��امانه ملي تجارت قطع بود 
و كار نمي ك��رد. همي��ن ترك فعل هايي ك��ه گفتم به 
فشل بودن سيستم اداري دامن مي زند و اتفاقی خاص، 

چنين خسارات مالي و جاني هنگفتي به بار مي آورد. 
حريري تأكيد مي كند: اكنون ك��ه چنين فاجعه اي 
به بار آمده و رهبر معظم انق��لاب پيگيري و برخورد 
با خاطيان را دس��تور داده اند و دولت ه��م پاي كار 
آمده است، قوه قضائيه به عنوان مدعي العموم كه به 
بيت المال و جان و مال مردم آس��يب وارد شده، بايد 
پاي كار باش��د و با افرادي كه ترك فعل داش��ته اند، 
برخورد قانوني كند. متأسفانه مجلس شوراي اسلامي 
كه قانون وض��ع مي كند، اصلًا بر اج��راي آن نظارت 
ندارد. چرا قانون بودجه اي كه تصويب شده است، هيچ 
كس بر اجراي آن سر موعد دقيق و مشخص نظارتي 
ندارد، حتي اگر چنين حادثه اي رخ نمي داد، بايد به 
كوتاهي وزارت صمت در ابلاغ ديرهنگام بخش نامه 
تعرفه ها ورود مي ش��د و مس��ئولاني ك��ه ترك فعل 
كرده بودند، توبيخ مي ش��دند، زيرا در آن بازه زماني 
اسفند تا 3۰فروردين( همه گروه ها و كانال هايي   2۷(
كه تجار در آن عضو بودند و قطعاً مسئولان و مديران 
مربوط نيز در اين گروه ها و كانال ها عضو هستند، از 

ترخيص نشدن كالا گلايه و انتقاد مي شد. 
 حريري در پاسخ به اين پرس��ش كه مسائل مربوط 
به ترك فعل هلدينگ س��ينا و نگه��داري كالاهاي 
خطرن��اك در ش��رايط ناايم��ن را قب��ول داريد يا 
خير؟ مي گوي��د: بندر اپراتور دارد و او مس��ئول اين 
قضاياست، ضمن اينكه ش��ركت هاي بيمه اي كه در 
بندر شهيد رجايي مستقر هستند، بازرس دارند و آنها 
مدام نظارت مي كنند، زي��را علاقه اي براي پرداخت 
خس��ارت ندارند. به نظ��ر من در حادث��ه اخير بندر 
مخفي كاري و بداظهاري شركت واردكننده موجب 
اين خسارت بوده اس��ت. وي مي افزايد: در موضوع 
كالاهاي پرخطر، محوطه نگهداري جداس��ت، ابزار 
جابه جايي متفاوت اس��ت و حتي پرسنل خدماتي 
بندر همه آموزش ديده و به اصطلاح كاربلد هستند، 
البته تمام اين هزينه ها 1۰برابر گران تر از كالاهاي 
عادي و عمومي اس��ت. ش��ركت واردكننده ترجيح 
مي دهد هزينه كمتري بپردازد، چون در سال حداقل 
دهها يا صد ها بار به اين ش��كل كالا وارد و ترخيص 

كرده و تاكنون مشكلي پيش نيامده است.

منتظر حل مشكلات ترخيص كالا در بنادر هستيم

بندهاي زائد ترخيص كالا را آتش بزنيد
»جوان« در گفت وگو با رئيس اتاق بازرگاني ايران و چين و همچنين رئيس پيشين سازمان توسعه تجارت مشكلات و راهكارهاي معضلات ترخيص كالا در بنادر را واكاوي كرده است

مقايسه ها نشان مي دهد ترخيص كالا در بندر شهيد رجايي بين ۶ تا ۶۰روز طول مي كشد، در حالي  كه در شانگهاي چين 4۸ساعت و در سنگاپور فقط ۱2 ساعت زمان مي برد!

بهناز قاسمي
  گزارش

خضري�ان: حادث�ه بن�در ش�هيد رجايي 
و  س�اختاري  ضعف ه�اي  در  ريش�ه 
س�وءمديريت ج�دي در ح�وزه بن�ادر 
كشور دارد. سال هاس�ت به جاي واگذاري 
پروژه ه�اي بن�دري ب�ه بخ�ش خصوصي 
واقع�ي، ش�اهد واگ�ذاري محوطه ه�اي 
حساس به ش�ركت هاي خصولتي هستيم

پنجره اي به جهان
صبح دوشنبه، هشتم ارديبهشت1۴۰۴ 
وقتي وارد محل دائمي نمايش��گاه هاي 
بين المللي تهران شدم، فضاي متفاوتي 
حس مي ش��د. هفتمين دوره نمايشگاه 
توانمندي ه��اي صادراتي كش��ورمان، 
»ايران اكس��پو2۰25«، طب��ق اع��لام 
رس��مي با حضور بيش از 2ه��زارو5۰۰ 
تاجر از 1۰6كش��ور و مقامات رسمي از 
39كش��ور، آغاز به كار كرده و قرار است 
تا 12ارديبهش��ت ادامه پي��دا كند، اين 
نمايش��گاه فقط محلي براي معرفي كالا و خدمات نيست، بلكه فرصتي 

است براي ديده شدن ايران از زاويه اي كمتر تجربه شده. 
در اين نمايشگاه، از صنايع بزرگ تا كس��ب وكارهاي نوپا، هر كدام تلاش 
كرده اند تصويري واقعي و جذاب از توان توليدي و صادراتي كش��ور ارائه 
دهند. غرفه ها به دقت طراحي و محصولات با دقت انتخاب شده اند، هركدام 
نماينده بخشي از اقتصاد متنوع ايران مان هس��تند. بحث فروش مطرح 
نبود، بلكه گفت وگو، شناخت و همكاري در جريان بود. ديدن گفت وگوها، 
علاقه مندي بازديدكنندگان خارجي و تلاش غرفه داران براي معرفي بهتر 
خود، حس اميد و پويايي را منتقل مي كند. ايران اكسپو بيشتر شبيه فرصت 
است تا نمايش؛ فرصتي براي گفت و گو با فعالان اقتصادي داخلي و خارجي، 

بي واسطه تر و روشن تر. 
ايران اكسپو از زمان آغاز به كار، با هدفي روشن اما بلندنگر شكل گرفت؛ 
باز كردن دريچه اي ب��راي نمايش توان صادراتي كش��ورمان به بازارهاي 
مختلف داخلي و خارجي. حالا اين روي��داد نه تنها تثبيت بلكه به يكي از 
بزرگ ترين و معتبرترين نمايشگاه هاي تجاري بدل شده است؛ نقطه تلاقي 

توليدكنندگان ايراني با سرمايه گذاران و خريداران داخلي و خارجي. 
در دوره هفتم اين نمايش��گاه، بيش از ۸۰۰ش��ركت ايراني از ويژندهاي 
صنعتي باسابقه گرفته تا استارتاپ هاي نوظهور و دانش بنيان، در فضايي 

وسيع، توانمندي هاي خود را در معرض ديد قرار داده اند. 
تنوع قابل توجه محصولات و خدمات- از تجهيزات پيش��رفته پزشكي و 
فناوري هاي نو تا صنايع غذايي، پتروش��يمي، نس��اجي و خدمات فني و 
مهندسي- تصويري چندلايه و پويا از اقتصادي را ترسيم مي كند كه شايد 

هنوز در ذهن بسياري ناشناخته يا كمتر شناخته شده باشد. 
كيفي��ت تولي��د، خلاقيت طراحي و پش��تكار آش��كار در ارائ��ه، همگي 
غروري همراه با واقع بيني مي آفرينند، اما آنچه بيش از هر چيز به چشم 
مي آيد، روحيه غرفه داران اس��ت: اعتمادبه نفس، انگيزه و عطش معرفي 
محصولات شان. هر غرفه، داستاني دارد؛ داستاني از ايستادگي، رشد و اميد 

به آينده اي كه ديگر آنقدر دور نيست. 
يكي از چشمگيرترين غرفه ها در ايران اكسپو2۰25، بي ترديد غرفه »خانه 

ايراني« بود؛ فضايي متفاوت كه نمي شد بي تفاوت از كنار آن گذشت. 
اين غرفه كه به همت معاونت صنايع عمومي وزارت صمت طراحي شده 
بود، با شعار »س��اخت ايران« تصويري از يك خانه مدرن تماماً ايراني را 
بازآفريني مي كرد، از مبلمان و لوازم خانگي تا منسوجات، ظروف، كف پوش 

و دكوراسيون داخلي، همه چيز ساخت توليدكنندگان داخلي بود. 
ابراهيم ش��يخ، معاون صنايع عمومي وزارت صمت كه مسئوليت حدود 
6۰درصد از صنايع كشور را بر عهده دارد، در بخشي از گفت وگويي تقريباً 
مفصل گفت: »در تلاش��يم صنايع عمومي، سومين منبع ارز آوري كشور 
پس از فولاد و پتروشيمي ها باشد«. قدم زدن در »خانه ايراني« تجربه اي 
فراتر از بازديد از يك غرفه بود؛ حس حضور در يك گالري زنده از خلاقيت، 
سليقه و توان توليد ايراني، لحظه اي كه يك مقام مسئول آفريقايي با دقت، 
محصولات غذايي بسته بندي شده را بررسي مي كرد، لحظه اي كه محصول 

ايراني، بدون تبليغ، خودش را نشان مي دهد، نقطه اوج بازديد است. 
يكي از برجس��ته ترين جلوه هاي ايران اكسپو، حضور پررنگ شركت هاي 
كوچك و متوس��ط بود؛ كس��ب وكارهايي كه شايد نام ش��ان هنوز روي 
بيلبوردهاي جهاني نرفته است اما مي توانند با خلاقيت، تخصص و پشتكار، 
س��تون هاي آينده اقتصاد كش��ورمان را بنا مي كنند. بيش از 6۰درصد 
غرفه ها متعلق به اين ش��ركت ها بود: از اس��تارتاپ هايي در ح��وزه نانو و 
بيوتكنولوژي گرفته تا سازندگان تجهيزات صنعتي، لوازم الكترونيكي و 
محصولات موردنياز. حضور اين نسل نوآور و جسور، به اقتصاد كشورمان 
جان تازه اي مي بخشد. نمي توان از ايران اكسپو سخن گفت و به چالش هايي 
مانند محدوديت هاي تحميلي خارجي و داخلي اشاره نكرد، اما آنچه در 
سالن هاي نمايشگاه قابل مشاهده بود، چيزي فراتر از تاب آوري بود؛ نوعي 

اراده سازمان يافته براي عبور از بحران ها. 
بسياري از شركت ها با اس��تفاده از ارزهاي جايگزين، توسعه شبكه هاي 
فروش غيرمستقيم و همكاري هاي منطقه اي، راهكارهايي براي دور زدن 
مشكلات يافته اند. در اين دوره از نمايشگاه، نگاه ويژه اي به بازارهاي نوظهور 
خصوصاً آفريقا و تركيه وجود داشت. اجلاس همكاري هاي ايران و آفريقا 
كه همزمان با ايام نمايشگاه در تهران برگزار شد، حاكي از آن است كه ايران 
ديگر تنها به صادرات كالا فكر نمي كند، بلكه به دنبال ايجاد شراكت هاي 
پايدار و بلندمدت در اين قاره است. هدف گذاري براي رسيدن به تجارت 
1۰ميليارد دلاري با آفريقا، بلندپروازانه به نظر مي رسد، اما با برنامه ريزي و 

تلاش طرفين، اين هدف دور از دسترس نيست. 
در اين نمايشگاه، محصولات متنوعي از صنايع مختلف به وضوح نمايانگر 
ظرفيت بالاي توليد داخلي بودند، اما نكته مهم اين است كه اين محصولات، 
باوجود ويژگي هاي برجسته، در سطح جهاني آنطور كه بايد و شايد شناخته 
نشده اند. اين امر، به ويژه به دليل نبود استراتژي بازاريابي منسجم و مؤثر، 
همچنان به عنوان چالشی بزرگ براي توليدكنندگان ايراني باقي مانده 
اس��ت. يكي از دلايل اصلي اين موضوع، ضعف در ديپلماسي اقتصادي و 

نقش ضعيف رايزن هاي بازرگاني است.  
ديپلماسي اقتصادي كش��ورمان در بسياري از كش��ورها نتوانسته است 
بازارهاي جديدي براي محصولات ايراني شناس��ايي و برندس��ازي هاي 
ايراني را در اين بازارها معرفي كند. رايزن هاي بازرگاني نيز غالباً در ايجاد 
روابط تجاري پايدار و معرفي كالاهاي ايراني به طور فعال عمل نمي كنند 
و بيش��تر در چارچوب ديپلماسي سياس��ي فعاليت دارند تا اينكه به طور 
خاص در تسهيل تبادل تجاري و حضور مؤثر در نمايشگاه هاي بين المللي 
نقش آفريني كنند. اين معضلات نشان مي دهند دولت بايد تمركز بيشتري 
بر بهبود ديپلماس��ي اقتصادي، تقوي��ت رايزني هاي بازرگاني و توس��عه 
راهبردهاي بازاريابي براي محصولات داخلي داش��ته باشد. راه حل هايي 
مانند تقويت حمايت هاي دولتي از بخ��ش خصوصي در زمينه صادرات، 
بهبود روابط تجاري با كشورهاي هدف و بهره گيري از فناوري هاي نوين 
بازاريابي مي تواند به توسعه حضور ويژندهاي ايراني در بازارهاي جهاني 
كمك كند. اين اقدامات و تلاش ها نافي مسئوليت مسئولان نيست و بايد 
بيش از گذشته به حمايت از توليد داخل توجه كنند. ايران اكسپو نشان داد 
بخش خصوصي، به رغم تمام موانع، آماده درخشش در بازارهاي مختلف 
است. توليدكنندگان ما، با دست هاي خالي اما ذهن هاي پر از ايده، به ميدان 
آمده اند تا پرچم »س��اخت ايران« را بالا نگه دارند، اما اين كافي نيس��ت. 
مسئولان بايد همراه شان باش��ند، نه مانع شان. محدوديت هاي تحميلي 
واقعي هستند، اما نبايد بهانه اي براي كم كاري شوند. گره هاي داخلي، چه 
در ديوان سالاري اداري، چه در نظام بانكي، چه در قوانين صادرات و واردات، 
بسيار سخت تر از محدوديت هاي تحميلي بيروني كار توليدكننده را كند 
كرده اند. وقتي يك ش��ركت براي گرفتن مجوز صادرات يا تأييديه بانكي 
ماه ها وقت مي گذارد، چطور مي توان از او انتظار رقابت جهاني داشت؟ اين 
نمايشگاه يك پيام روشن براي مسئولان دارد: اعتماد كنيد، تسهيل كنيد 
و حمايت واقعي كنيد. اگر امروز صادركننده اي با نبوغ و اراده خود، مشتري 
خارجي جذب كرده، وظيفه شماست كه راهش را هموارتر كنيد. گمرك، 
ماليات، حمل ونقل، مجوزها، اينها جاهايي هستند كه بايد گره گشايي شود، 
نه گره افزايي. اميد هست، اگر مانع نباشد. اين بار نوبت شماست كه نشان 

دهيد در كنار توليدكننده ايستاده ايد، نه روبه رويش.

وحيد عظيم نيا

دبير گروه اقتصادی 

يك حقوق�دان با تأكي�د بر اهميت قان�ون الزام 
ب�ه ثب�ت رس�مي معام�لات ام�وال غيرمنقول 
گف�ت: عدم راه اندازي س�امانه م�اده۱۰ موجب 
تداوم وضعيت نابس�امان اس�ناد غيررس�مي و 
تضيي�ع حق�وق م�ردم و دول�ت خواهد ش�د. 
محمدصابر رياحي، حقوقدان در گفت وگو با »جوان« 
درباره وضعيت اجراي قانون ثبت رسمي معاملات 
اموال غيرمنقول گفت: ماده يك قانون الزام به ثبت 
رسمي معاملات اموال غيرمنقول به صراحت اعلام 
كرده است اگر عقد، مالكيت يا منافع بالاي دو سال 
در سامانه ثبت الكترونيك اسناد ثبت نشود، در هيچ 
مرجع قضايي، اداري يا ش��به قضايي قابل استناد و 
اعتبار نخواهد بود. وي افزود: اجرايي شدن اين حكم 
مشروط به راه اندازي س��امانه موضوع ماده1۰ اين 
قانون است كه سازمان ثبت اسناد مكلف شده طی 
يك سال اين سامانه را ايجاد و به رئيس قوه قضائيه 

اعلام رسمي كند. 
رياحي ادامه داد: با وجود ادعاي سازمان ثبت درباره 
آماده سازي مقدمات، بايد ديد آيا اين سامانه ظرفيت 
لازم براي اجراي كامل ماده1۰ را دارد يا خير چراكه 
صرف راه اندازي فني كافي نيس��ت، بلكه بايد بستر 

حقوقي و اجرايي آن هم مهيا باشد. 
   تكاليف فراتر از س�ازمان ثبت، نقش ديگر 

دستگاه ها
وي تصريح كرد: در قانون الزام، علاوه بر سازمان ثبت، 
ساير دستگاه هاي اجرايي نيز تكاليف مشخصي دارند. 
براي مثال، طبق ماده6، همه دس��تگاه هايي كه در 
نقل وانتقال اموال غيرمنقول دخيل هستند، بايد به 
صورت آني در سامانه ثبت الكترونيك اسناد پاسخگو 
باش��ند. اين حقوقدان گفت: اگر زيرس��اخت هاي 
اجرايي براي اين پاس��خگويي فراهم نشود، تكاليف 

قانوني آنها نيز معطل خواهد ماند. 
   ضمان�ت اجرا و آث�ار حقوقي اجرانش�دن 

قانون
رياحي ادام��ه داد: قان��ون ضمانت هاي��ي نيز براي 
اجرانشدن تكاليف از سوی دستگاه ها در نظر گرفته 
اس��ت. مثلًا اگر س��ازمان تأمين اجتماعي يا اداره 

ماليات پاسخ استعلام را بموقع ندهند، دفتر اسناد 
رسمي مسئوليتي در قبال عوارض و ماليات معوق 
ندارد. در اين صورت، دستگاه متخلف بايد از طريق 

طرح دعوا اقدام به دريافت حقوق خود كند. 
وي تأكيد كرد: در مورد سازمان ثبت نيز اگر سامانه 
ماده1۰ راه اندازي نشود، اجراي ماده يك قانون الزام 
دچار خلل خواهد شد. همچنين فرايند ساماندهي 
اسناد غيررس��مي طبق تبصره هاي ماده1۰ انجام 
نمي پذيرد و زنجيره معاملات غيررسمي همچنان 

ادامه خواهد يافت. 
   ضرورت تس�هيل معاملات رسمي و حذف 

معاملات غيررسمي
اين حقوق��دان گفت: م��اده يك و تبص��ره چهارم 
اين قان��ون، معاملات اموال غيرمنق��ول را منحصراً 
به صورت رس��مي معتبر دانس��ته اس��ت، بنابراين 
بايد س��ازوكارهايي براي تس��هيل انجام معاملات 

رسمي فراهم ش��ود. وي افزود: قانونگذار در ماده2 
و تبصره ه��اي ديگ��ر، مراجعه اش��خاص به دلالان 
املاك را پذيرفته اما صراحتاً تأكيد كرده كه دلالان 
نمي توانند قراردادها را ثبت كنند. آنها فقط مجازند 
پيش نويس را وارد سامانه كنند و طرفين را به دفاتر 

اسناد رسمي ارجاع دهند.
رياحي توضيح داد: ب��راي اولين بار در نظام حقوقي 
كشور، قانون اين امكان را فراهم كرده است اشخاص 
حقيقي و حقوقي بتوانند مستقيماً در سامانه ثبت 
ق��رارداد انجام دهن��د، البته اين موضوع مس��تلزم 
همكاري س��ازمان ثبت و تهيه قراردادهاي يكسان 

قابل استفاده است. 
   راهكارها و نقش نهادهاي نظارتي

وي تصريح ك��رد: اجراي كامل اي��ن قانون نيازمند 
همكاري نهادهاي مختلف از جمله خود س��ازمان 
ثبت، دستگاه هاي اجرايي پاسخگو به استعلامات و 

همچنين نهادهاي نظارتي است.
وي اف��زود: در داخ��ل ق��وه قضائي��ه، مع��اون اول 
قوه جلس��ات مس��تمري برگ��زار مي كن��د و همه 
زيرمجموعه هاي ق��وه را ملزم كرده اس��ت گزارش 
عملكرد دهند، حتي اخيراً جلس��اتي با معاون اول 
رئيس جمهور براي هماهنگي با دولت برگزار شده كه 

نويدبخش پيشرفت در اجراي اين قانون است. 
رياحي تأكيد كرد: رس��انه ها بايد در اطلاع رس��اني 
نقش فعالي ايفا كنند تا مردم بدانند اگر مقررات اين 
قانون رعايت نش��ود، چه پيامدهاي سنگيني براي 

معاملات شان خواهد داشت. 
   قوه قضائيه هم بايد پاسخگو باشد

در پايان، رياحي در پاسخ به سؤالي درباره نقش قوه 
قضائيه در فراهم سازي زيرس��اخت ها گفت: وقتي 
مردم ملزم شده اند قراردادها و اسنادشان را رسمي 
كنند، بايد بستر مناسب نيز براي شان فراهم شود. 
اگر اين زيرساخت ها فراهم نشود، مردم در بلاتكليفي 
مي مانن��د و اجراي قانون هم ب��ه نوعي دچار ضعف 
خواهد ش��د. قوه قضائيه هم مس��ئوليت دارد نقش 
تس��هيل گري خود را ايفا كند و نگذارد پاسكاري و 

فرافكني مانع اجراي قانون شود.

 لزوم راه اندازي سامانه ماده۱۰ 
براي شفاف سازي و اعتبار معاملات ملكي

  گفت وگو


